

## ■ Looking for UROP Research Projects

After the successful completion of UROP International 2012, with more than 100 participants attending the concluding UROP Colloquium, and the very positive feedback by the German Council of Science and Humanities within the Excellence Initiative, preparations are underway for UROP International 2013. In order to attract a large number of students from North American universities to RWTH in the summer, we at the International Office would like to ask RWTH professors, researchers, and doctoral students to offer new undergraduate research projects and enter them into the UROP database at [www.rwth-aachen.de/urop](http://www.rwth-aachen.de/urop). Undergraduate research projects can be entered into the database until December 15, 2012. Since 2008, RWTH is welcoming summer students from North American educational and research institutions who are conducting research projects at RWTH institutes and departments. This highly popular UROP International has led to several partnerships with US universities and succeeded in making RWTH more visible internationally. Additionally, we would like to kindly ask that you give RWTH's UROP program preference over the analogous DAAD program, RISE, which has been concurrently announced. With UROP at RWTH Aachen University, it is possible to establish RWTH among American universities, professors and students and to create successful and lasting contacts with select American partners – a goal which unfortunately cannot be attained with RISE. In contrast to RISE, UROP students benefit from the extensive support program of UROP International, which comprises of an intensive German language course, accommodation service, and integration activities. This comprehensive support program allows you to focus on your research projects while leaving the organizational effort to us. Please register your project at <http://www.zhv.rwth-aachen.de/mainzhv.php?scriptid=iou&param=prof> and we will activate it immediately for students' applications. If you have further questions, please contact: Torsten Blut, Tel.: 0241 80 90 695, Email: [torsten.blut@zhv.rwth-aachen.de](mailto:torsten.blut@zhv.rwth-aachen.de)

## ■ Image Publication „Galaxy“ introduces three RWTH Aachen Research Projects

In order to market and promote science in Germany, the German Rectors' Conference (HRK) and GATE Germany will publish a new bilingual brochure, titled "Galaxy – Research Highlights at German Universities." The publication is targeted at opinion leaders and executives in the arena of international higher education and research. RWTH is represented three times in the brochure: the seventy research projects presented include the RWTH projects "Retina Implant – EPI-RET-3" (Professor Wilfried Mokwa) and "Galileo Above" (Professor Dirk Abel) as well as the Excellence Cluster "Integrative Production Technology for High-Wage Countries" (Professor Christian Brecher), which is to illustrate German research activities in the field of production technology.

## ■ Accommodation for International Students Needed

Even though the semester has started already, there is still a shortage of accommodation for international students, some of whom may have difficulties finding a place to stay as they are not yet fluent in German. Often, these students are in need of short-term or emergency accommodation, typically just for a few nights, as the Aachen hotels and youth hostels are already fully booked. We at the International Office, together with the INCAS student organization and Student Services Aachen (Studentenwerk), would like to ask you for help to remedy the situation. Do you have a flat or room to rent? Do you have a guest room to offer? If so, you could get in touch with one of the following initiatives:

1. Under the motto of "My Home – Your Home," we are looking for short-term emergency accommodation for students who are already in Aachen but have not found a place to stay yet. If you can offer a student a room, please register with Incas at <http://www.incas.rwth-aachen.de//index.php/wohnungssuche/my-home---your-home.686>.
2. If you have accommodation to offer for a longer period of time, and want to offer it to a student in return for help with housekeeping or gardening, you can contact the Studentenwerk's Wohnduo initiative at <http://www.studentenwerk-aachen.de/wohnen/wohnduo.asp>.
3. If you have accommodation to rent, you could advertise it at <http://www.incas.rwth-aachen.de//index.php/wohnungssuche/bieten> or via the Extraraum initiative at <http://www.extraraum-aachen.de/wohnborse/vermieten/#navbar>.

If you have any questions, please contact Ms. Britta Piel (Tel. 90667, [britta.piel@zhv.rwth-aachen.de](mailto:britta.piel@zhv.rwth-aachen.de))

## ■ English-Language Classes Offered by the Faculties

When we at the International Office seek to establish a new exchange program with an international top-level university to enhance study abroad opportunities for our students, our prospective partner universities tend to ask us for a catalog of English-taught classes at RWTH Aachen. As such a comprehensive overview is currently not available, we would like to ask you for help: if there is a comprehensive list of English-taught classes at your faculty, please send it to us so that we can create a university-wide list of English-taught classes. Even if your faculty only offers a few individual classes, please let us know. For the information of our prospective International students and partner universities, this list of English-taught classes will be published at <http://www.rwth-aachen.de/go/id/bqtt/>. Your contact at the International Office is Mr. Tilman Dörr (Tel. 90687, [tilman.doerr@zhv.rwth-aachen.de](mailto:tilman.doerr@zhv.rwth-aachen.de)), who is also glad to help if you have any questions.

## ■ Current Projects and Announcements

### Max Weber Stiftung International Research Award

The International Research Award recognizes outstanding international scholars whose work has made a great contribution to research in the humanities and the social and cultural sciences. The award is worth 30,000 Euros. The award winner is also invited to complete a research stay and conduct an international colloquium at the Historisches Kolleg in Munich. University professors from research institutions in Germany are eligible to be nominated. Individuals can also apply. Application Deadline: November 15, 2012  
More information: <http://www.max-weberstiftung.de/foerderung/internationaler-forschungsfoerderpreis.html>

### Project-Based Exchange of Academics Programme

The DAAD is funding the project-based exchange of academics with partner universities worldwide. In contrast to the traditional funding measures for common individual applications, the program supports individuals who are involved in plans with an international orientation. Pure training projects will not be funded. Additionally, the continued education and specialization of academics within the framework of a research cooperation will be given greater weight. Current application deadlines: November 30, 2012: India, Portugal, Spain; December 14, 2012: Egypt  
More Information: [www.daad.de/ppp](http://www.daad.de/ppp)

### International Climate Protection Fellowships

The Humboldt Foundation is funding up to 15 prospective leaders from a threshold or developing country and working in climate and research protection for projects in Germany. The fellowships are funded under the International Climate Initiative of the Federal Ministry of the Environment. Application Deadline: December 1, 2012  
More Information: <http://www.humboldt-foundation.de/web/iks.html>

### Award for Outstanding Theses with Intercultural Topics

The Förderverein für Interkulturelle Kommunikation has announced an award for all theses (Magister, Diplom, Bachelor, Master) submitted to German universities since January 1, 2010, that received at least a 2.0 and have an intercultural focus. The prize is worth 500 Euros. The award ceremony is in July 2013, in Regensburg. Application Deadline: December 31, 2012  
More Information: [www.intcom-ev.org](http://www.intcom-ev.org)

### Funding of International Visiting Lecturers at German Universities

The DAAD is funding the stays of international visiting lecturers for teaching activities at German universities. The international visiting lecturers are expected to contribute an

international perspective to their teaching. Individual visiting lectureships of international university teachers that are at a German university for a limited time (3 months to 2 years) will be funded as well as visiting chairs serving as structural measures that enable the internationalization of a degree program and that will last up to four years. Special funding is set aside for visiting lectureships in courses of studies concentrated on France. Application Deadline: January 15, 2013  
More Information: [www.daad.de/gast-dozenten](http://www.daad.de/gast-dozenten)

### Language and Practice in the PR of China 2013-2014

Graduates of German universities (Diplom, Magister, Master, Staatsexamen), Bachelor graduates with at least two years work experience, or doctoral students finished with their studies, can apply for the program "Language and Practice in the PR of China". Individuals receiving funding will participate in a three week long intensive language course in Germany and a ten month long language course in Beijing. They will have the possibility to complete a six month internship afterwards. Participants receive a DAAD scholarship of €1,124/month for the entire duration of the program. Application Deadline: January 31, 2013  
More Information: <http://www.daad.de/ausland/studieren/stipendium/de/70-stipendiendatenbank/?detailid=220&fachrichtung=1&land=18&status=2&seite=1>

### Bachelor Plus

The goal of the "Bachelor Plus" program is the establishment of four-year long Bachelor degree programs in which students complete a one-year stay abroad and thus acquire particular international and/or acquire professional qualifications, without having to extend their studies. German universities that are funded will receive travel, materials, and personnel funds for coordinating the program and preparing students. Participating German students will receive a partial monthly stipend plus supplementary work to cover costs abroad. Application Deadline: 31.01.2013  
More Information: <http://www.daad.de/hochschulen/internationalisierung/bachelor-plus/11538.de.html>

### Integrated International Degree Programs with a Double Degree

The DAAD is funding the development and establishment of integrated, international double degree courses of study with partner universities. The internationalization of German universities and the mobility of German students are at the focus of the funding. Application Deadline: January 31, 2013  
More Information: <http://www.daad.de/doppelabschluss>

### Go East – Semester Scholarships

The DAAD is awarding funds from the BMBF to German universities to send German students to cooperating universities in Eastern and Southern Europe and the Commonwealth of Independent States, that is Albania, Armenia, Azerbaijan, Bosnia-Herzegovina, Georgia, Kazakhstan, Kyrgyzstan, Croatia, Macedonia, Montenegro, the Russian Federation, Serbia, Tajikistan, Turkmenistan, Ukraine, Uzbekistan, and Belarus. Students will be funded with scholarships for study abroad for a semester. Students and universities may apply. Application Deadline: February 24, 2013  
More Information: <http://goeast.daad.de>

### Leonhard Euler Program

The goal of the Leonhard Euler Fellowship Program is to intensify contact between young researchers and German universities and collectively work on bi-national research projects. Researchers from Russia, Belarus, Ukraine, and Moldavia can receive nine-month long fellowships locally ("sur place") at their home universities combined with a one month long study abroad at the German partner university. The Leonhard Euler Fellowships are first and foremost for young researchers in engineering and natural sciences, who are writing their doctoral, Diplom, or Magister thesis at their home university. Application Deadline: February 28, 2013  
More Information: <http://www.daad.de/hochschulen/kooperation/20285.de.html?s=1&projektid=56663372>

### "Academic Encounters" with French Universities

The development of new interdisciplinary and inter-topic academic and research processes is the focus of the German-French University's (DFH) "Academic Encounters" funding program. Events held by German and French university institutes can be funded; the DFH will assume travel and accommodation costs up to a maximum of €2500. Application Deadline: open, up to a month before the event begins  
More Information: <http://www.dfh-ufa.org/forschung/wissenschaftliche-begegnungen/>

## ■ Imprint

Published by the International Office on behalf of the Rector of RWTH Aachen University, Tempelgraben 57, 52062 Aachen, Tel: +49 241 80 90660, E-Mail: [international@rwth-aachen.de](mailto:international@rwth-aachen.de)  
Editorial Board: Dr. Heide Naderer (responsible), Britta Piel, Alia Mortada, Translation: Ralf Pütz  
To subscribe to the electronic version of this newsletter, please go to:

<http://mailman.rwth-aachen.de/mailman/listinfo/infobrief-international>

## ■ Projekte für UROP gesucht

Nach der erneut sehr erfolgreichen Durchführung von UROP International 2012 mit über einhundert Teilnehmer/innen am letzten UROP Kolloquium und dem sehr positiven Feedback durch den Wissenschaftsrat im Rahmen der Exzellenzinitiative laufen bereits die Vorbereitungen für das nächste Jahr. Um im Sommer 2013 wieder zahlreiche Studierende von nordamerikanischen Universitäten an die RWTH zu locken, rufen wir erneut dazu auf, die Datenbank mit neuen Forschungsmöglichkeiten aus allen Fachrichtungen zu ergänzen. Die Einstellung von Projekten kann in der Projektdatenbank unter [www.rwth-aachen.de/urop](http://www.rwth-aachen.de/urop) mit wenig Aufwand online durchgeführt werden. Die Frist zur Einstellung von Projekten ist der 15. Dezember 2012. Im Rahmen des UROP-Programms begrüßt die RWTH bereits seit 2008 jeden Sommer Studierende von nordamerikanischen Hochschulen zur Durchführung von Forschungsprojekten. UROP International erfreut sich großer Beliebtheit und hat neben dem Abschluss von zahlreichen attraktiven Hochschulpartnerschaften mit amerikanischen Universitäten die internationale Sichtbarkeit der RWTH insbesondere in Nordamerika deutlich erhöht. Ausdrücklich möchte ich Sie bitten, dem an der RWTH entwickelten UROP-Programm den Vorzug gegenüber dem ähnlich angelegten DAAD-Programm RISE zu geben, das ebenfalls gerade ausgeschrieben ist: Mit dem RWTH UROP Programm wird es möglich, die RWTH bei amerikanischen Universitäten, Professor/inn/en und Studierenden zu profilieren und gezielt und nachhaltig in Kontakt mit den amerikanischen Partnern zu bleiben – dies ist bei RISE leider nicht umsetzbar. Die Studierenden profitieren zudem im Gegensatz zu RISE vom umfangreichen Rahmenprogramm von UROP International, wozu neben einem intensiven Deutschkurs auch die Organisation einer Unterkunft gehört – was Sie wiederum organisatorisch entlastet. Ihr Forschungsprojekt tragen Sie einfach unter <http://www.zhv.rwth-aachen.de/mainzhv.php?scriptid=iou&param=prof> ein, und wir schalten es dann umgehend in unserer Datenbank frei, damit sich Studierende darauf bewerben können. Bei weiteren Fragen wenden Sie sich bitte an Torsten Blut, Tel.: 0241 80 90 695, Email: [torsten.blut@zhv.rwth-aachen.de](mailto:torsten.blut@zhv.rwth-aachen.de)

## ■ Imagepublikation „Galaxis“ mit drei Forschungsprojekten der RWTH Aachen

Zur Vermarktung der Wissenschaft in Deutschland wird es eine neue bilinguale Imagepublikation von HRK und GATE Germany geben. Die Broschüre „Galaxis – Glanzlichter der Forschung an Deutschen Hochschulen“ richtet sich an Meinungsführer/innen und Entscheider/innen im internationalen Umfeld der Hochschulen. Die RWTH wird in der Publikation gleich dreimal vertreten sein: unter insgesamt 70 exemplarischen Forschungsprojekten werden die drei RWTH-Projekte „Retina Implant – EPI-RET-3“ von Prof. Dr. W. Mokwa, „Galileo above“ unter Federführung von Prof. Dr. D. Abel sowie das Exzellenzcluster „Integrative Produktionstechnik für Hochlohnländer“ als eines von drei Beispielen für deutsche Produktionstechnikforschung vorgestellt.

## ■ Wohnraum für internationale Studierende gesucht

Auch wenn das Semester bereits begonnen hat, Wohnraum für internationale Studierende, die vielleicht noch nicht gut genug Deutsch sprechen, ist knapp und wird daher fortlaufend gesucht. Oftmals handelt es sich auch nur um ein paar Nächte, in denen eine Notunterkunft gebraucht wird, weil Jugendherbergen und Hotels ausgebucht sind. Deshalb setzen wir vom International Office, gemeinsam mit dem Studierendenverein Incas und dem Studentenwerk Aachen, auf Ihre Hilfe. Haben Sie noch eine Wohnung zu vermieten? Steht Ihr Gästezimmer leer? Vielleicht ist eines der folgenden Angebote für Sie geeignet:

1. unter dem Titel „My home – your home“ suchen wir kurzfristige Notunterkünfte für Studierende, die zwar schon in Aachen sind aber noch keine Unterkunft gefunden haben. Anmelden hierzu können Sie sich bei Incas (<http://www.incas.rwth-aachen.de//index.php/wohnungssuche/my-home---your-home.686>).
2. wenn Sie eine Unterkunft längerfristig anzubieten haben, und dies im Austausch gegen Mithilfe im Haushalt oder Garten anbieten möchten, könnte das Wohnduo des Studentenwerks für Sie interessant sein (<http://www.studentenwerk-aachen.de/wohnen/wohnduo.asp>)
3. klassische Vermietungsangebote können Sie gerne an Incas (<http://www.incas.rwth-aachen.de//index.php/wohnungssuche/bieten>) oder bei der Initiative Extraraum (<http://www.extraraum-aachen.de/wohnborse/vermieten/#navbar>) melden

Rückfragen können Sie auch gerne richten an Britta Piel, Tel. 90667, [britta.piel@zhv.rwth-aachen.de](mailto:britta.piel@zhv.rwth-aachen.de)

## ■ Englischsprachige Angebote der einzelnen Fakultäten

Beim Versuch, neue Verträge mit internationalen Spitzenhochschulen zu schließen um so mehr Studierenden der RWTH Aachen einen Auslandsaufenthalt zu ermöglichen, werden wir immer wieder nach dem Katalog der englischsprachigen Lehrangebote an der RWTH Aachen gefragt. Da es einen solchen Katalog derzeit nicht gibt, sind wir auf Ihre Mithilfe angewiesen: sofern es in Ihrer Fakultät eine Zusammenstellung des englischsprachigen Lehrangebotes gibt, teilen Sie uns dies bitte mit – auch Einzelangebote nehmen wir gerne entgegen. Die Angebote, die uns bekannt sind, werden unter <http://www.rwth-aachen.de/go/id/bqtt/> für künftige Austauschstudierende und Partnerhochschulen veröffentlicht. Für Rückfragen und Angebote wenden Sie sich bitte an Tilman Dörr, Tel. 90687, [tilman.doerr@zhv.rwth-aachen.de](mailto:tilman.doerr@zhv.rwth-aachen.de).

## ■ Current Projects and Announcements

### Internationaler Forschungsförderungspreis der Max Weber Stiftung

Mit dem „Internationale Forschungsförderungspreis“ würdigt die Max Weber Stiftung herausragende internationale Wissenschaftler/innen, die sich in vorbildlicher Weise um international ausgerichtete, geistes-, sozial- und kulturwissenschaftliche Forschung verdient gemacht haben. Der Preis ist mit 30.000 Euro dotiert. Mit dem Preis verbunden ist die freibleibende Einladung zu einem Forschungsaufenthalt und zur Durchführung eines internationalen Kolloquiums am Historischen Kolleg in München. Nominierungsberechtigt sind Hochschullehrer/innen von Forschungseinrichtungen in Deutschland, aber auch Eigenbewerbungen sind möglich. Bewerbungsfrist: 15.11.2012  
Weitere Informationen: <http://www.maxweberstiftung.de/foerderung/internationaler-forschungsfoerderpreis.html>

### Programme des Projektbezogenen Personenaustauschs

Der DAAD fördert den projektbezogenen Personenaustausch mit Partnerhochschulen weltweit. Im Gegensatz zu den in den traditionellen Förderungsmaßnahmen üblichen Individualbewerbungen werden hier Personen gefördert, die an einem bestimmten Vorhaben mit internationaler Ausrichtung beteiligt sind. Reine Ausbildungsvorhaben werden nicht gefördert. Außerdem wird der Fortbildung und Spezialisierung des wissenschaftlichen Nachwuchses im Rahmen der Forschungskooperation starkes Gewicht beigemessen. Aktuelle Bewerbungsfristen: 30.11.2012: Indien, Portugal, Spanien; 14.12.2012: Ägypten  
Weitere Informationen: [www.daad.de/ppp](http://www.daad.de/ppp)

### Internationale Klimaschutzstipendien

Die Humboldt-Stiftung fördert bis zu 15 Nachwuchsführungskräfte aus Schwellen- und Entwicklungsländern, die sich mit Fragen des Klima- und Ressourcenschutzes befassen für Projekte in Deutschland. Die Stipendien werden aus Mitteln der Internationalen Klimaschutzinitiative des Bundesumweltministeriums finanziert. Bewerbungsfrist: 01.12.2012  
Weitere Informationen: <http://www.humboldt-foundation.de/web/iks.html>

### Preis für eine hervorragende Abschlussarbeit mit interkultureller Themenstellung

Der Förderverein für interkulturelle Kommunikation schreibt einen Preis für alle seit 01.01.2010 an einer deutschen Hochschule abgegebenen Abschlussarbeiten (Magister-, Diplom-, Bachelor-, Master) mit Mindestnote 2,0 und interkultureller Schwerpunktsetzung aus. Der Preis ist mit € 500 dotiert. Die Preisverleihung findet im Juli 2013 in Regensburg statt. Bewerbungsfrist: 31.12.2012  
Weitere Informationen: [www.intcom-ev.org](http://www.intcom-ev.org)

### Förderung ausländischer Gastdozent/innen an deutschen Hochschulen

Der DAAD fördert Aufenthalte von Gastdozent/innen aus dem Ausland zu Lehrtätigkeiten an deutschen Hochschulen. Die

ausländischen Gastdozent/innen und Gastdozenten sollen eine internationale Perspektive in den regulären Lehrbetrieb einbringen. Gefördert werden individuelle Gastdozenturen einzelner ausländischer Hochschullehrer/innen, die eine befristete Lehrtätigkeit an der deutschen Hochschule wahrnehmen (3 Monate bis zwei Jahre) sowie Gastlehrstühle als strukturbildende Maßnahme, mit deren Hilfe die Internationalisierung eines Studiengangs ermöglicht und verstetigt werden soll (bis zu vier Jahre). Eine spezielle Förderung ist vorgesehen für Gastdozenturen zur Förderung von Studiengängen mit Frankreichbezug. Bewerbungsfrist: 15.01.2013  
Weitere Informationen: [www.daad.de/gastdozenten](http://www.daad.de/gastdozenten)

### Sprache und Praxis in der VR China 2013-2014

Graduierte deutscher Hochschulen (Diplom, Magister, Master, Staatsexamen), Bachelor-Absolvent/innen mit mindestens zwei Jahren Berufserfahrung oder Promovierte können sich für das Programm „Sprache und Praxis in der VR China“ bewerben. Geförderte nehmen an einem dreiwöchigen Intensivsprachkurs in Deutschland sowie an einem zehnmonatigen Sprachkurs in Beijing teil und haben anschließend die Möglichkeit, ein sechsmonatiges Praktikum zu absolvieren. Für die gesamte Dauer des Programms erhalten die Teilnehmer/innen ein Stipendium des DAAD in Höhe von € 1.125 pro Monat. Bewerbungsfrist: 31.01.2013  
Weitere Informationen: <http://www.daad.de/ausland/studieren/stipendium/de/70-stipendiendatenbank/?detailid=220&fachrichtung=1&land=18&status=2&seite=1>

### Bachelor Plus

Die Einrichtung vierjähriger Bachelorstudiengänge, in denen Studierende einen einjährigen Auslandsaufenthalt absolvieren und dadurch eine besondere interdisziplinäre und/oder berufsbefähigende Qualifikation erwerben, ohne dass es zu einer Studienzeitverlängerung kommt, ist das Ziel des Programmes „Bachelor Plus“. Geförderte deutsche Hochschulen erhalten Reise-, Sach- und Personalmittel zur Abstimmung des Studienprogramms und zur Vorbereitung der Studierenden. Die teilnehmenden deutschen Studierenden erhalten während des Auslandsjahres ein monatliches Teilstipendium plus Nebenleistungen zur Deckung der auslandsbedingten Mehrkosten. Bewerbungsfrist: 31.01.2013  
Weitere Informationen: <http://www.daad.de/hochschulen/internationalisierung/bachelor-plus/11538.de.html>

### Integrierte internationale Studiengänge mit Doppelabschluss

Der DAAD fördert die Entwicklung und Etablierung von integrierten internationalen Doppelabschlussstudiengängen mit Partnerhochschulen. Im Zentrum der Förderung stehen die Internationalisierung der deutschen Hochschulen sowie die Mobilität der deutschen Studierenden. Bewerbungsfrist: 31.01.2013  
Weitere Informationen: <http://www.daad.de/doppelabschluss>

### Go East – Semesterstipendien

Der DAAD vergibt Mittel des BMBF an deutsche Hochschulen zur Entsendung deutscher Studierender an kooperierende Hochschulen in den Ländern Ost- und Südosteuropas sowie den Ländern der GUS. Das Programm gilt für die Länder Südost- und Osteuropas sowie die Staaten der GUS, d.h. für folgende Länder: Albanien, Armenien, Aserbaidschan, Bosnien-Herzegowina, Georgien, Kasachstan, Kirgisistan, Kroatien, Mazedonien, Moldau, Montenegro, Russische Föderation, Serbien, Tadschikistan, Turkmenistan, Ukraine, Usbekistan und Weißrussland. Studierende werden durch Stipendien für Studienaufenthalte für die Dauer von einem Semester gefördert. Antragsberechtigt sind nicht die Studierenden selbst, sondern die Hochschule. Bewerbungsfrist: 24.02.2013  
Weitere Informationen: <http://goeast.daad.de>

### Leonhard Euler-Programm

Ziel des Leonhard-Euler-Stipendienprogramms ist es, die Kontakte junger Nachwuchswissenschaftler/innen zu deutschen Hochschulen zu intensivieren und gemeinsame binationale Forschungsprojekte zu bearbeiten. Hierzu können neunmonatige Stipendien vor Ort („sur place“) an den Heimathochschulen in Verbindung mit einem einmonatigen Studienaufenthalt an der deutschen Partnerhochschule für Wissenschaftler/innen aus Russland, Belarus, der Ukraine und Moldau vergeben werden. Die Leonhard-Euler-Stipendien sind für junge Wissenschaftler/innen vorrangig der Ingenieur- und Naturwissenschaften bestimmt, die an ihrer Heimathochschule an einer Doktorarbeit oder einer Diplom- bzw. Magisterarbeit schreiben. Bewerbungsfrist: 28.02.2013  
Weitere Informationen: <http://www.daad.de/hochschulen/kooperation/20285.de.html?s=1&projektid=56663372>

### „Wissenschaftliche Begegnungen“ mit französischen Hochschulen

Die Entwicklung neuer Studien- und Forschungsvorhaben fach- und themenübergreifend steht im Mittelpunkt des Förderprogramms „Wissenschaftliche Begegnungen“ der Deutsch-Französischen Hochschule (DFH). Förderbar sind Veranstaltungen deutscher und französischer Hochschulinstitute; die DFH kann hierbei die Reise- und Aufenthaltskosten bis zu einer maximalen Fördersumme von € 2500,- übernehmen. Bewerbungsfrist: laufend, bis einen Monat vor Beginn der Veranstaltung  
Weitere Informationen: <http://www.dfh-ufa.org/forschung/wissenschaftliche-begegnungen/>

## ■ Impressum

Herausgeber im Auftrag des Rektors: International Office der RWTH Aachen, Dezernat 2.0, Templergraben 57, 52062 Aachen, Tel: +49 241 80 90660, E-Mail: [international@rwth-aachen.de](mailto:international@rwth-aachen.de)  
Verantwortlich: Dr. Heide Naderer, Redaktion: Britta Piel, Alia Mortada  
Unter <http://mailman.rwth-aachen.de/mailman/listinfo/infobrief-international> können Sie diesen Infobrief elektronisch abonnieren.